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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

کوتاه اقتصادی

قیمت بازارنوع سکه
1/114/000  سکه تمام طرح جدید
1/103/000  سکه تمام طرح قدیم

560/000  نیم سکه
296/000  ربع سکه

187/000  گرمی
112/243  هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3620  دلار
3985  یورو
4435  پوند

1182  لیر ترکیه
989درهم امارات

قول  از  ایســنا  خبرگزاری 
رئیس کانون عالی انجمن صنفی 
کارگران نوشــت: کارخانه ها با 
وجود اجرای برجام کارگرانشان 
را از 500 نفــر به 50 نفر کاهش 

دادند.
غلامرضا عباســی در گفت وگو 
با این خبرگزاری افزود: متاسفانه با 
وجود اجرای برجام و رفع تحریم های 
نسبی، هنوز بســیاری از کارخانه ها 

احیا نشــده  اند و کارفرماها به دلیل 
هزینه های سنگین و نبود نقدینگی 
از تامین مواد اولیه عاجزند از سوی 
دیگر کارخانه ها با ظرفیت واقعی کار 
نمی کنند و تعداد کارگران خود را از 
500 نفر به 50 نفر کاهش داده اند به 
نحوی که با 60 درصد کاهش نیروی 
کار مواجه هستیم و طبعا در چنین 

شرایطی اشتغالزایی سخت است.
وام  قبــلا  داد:  ادامــه  وی 

خوداشــتغالی به افراد متقاضی داده 
می شــد و می گفتند ایــن وام چند 
صد نفر اشــتغال ایجــاد کرده، ولی 
الان همــان وام را هم نمی دهند که 
فرد بتواند شــغلی برای خود دست 

و پا کند.
عباسی با بیان اینکه آمار اشتغال 
نادیده نمی گیریــم ولی پذیرش  را 
ایجاد دو میلیون و 400  هزار شغل 
سخت اســت، گفت: انتظار داریم تا 

وزارت کار در این خصوص شــفاف 
سازی و مشخصا اعلام کند که در کجا 
شغل ایجاد شده است. آمار اشتغال 
دو میلیــون و 400 هزار نفری آمار 
قابل توجهی است، ولی در شرایطی 
که در هر خانــه ای یک یا دو جوان 
بیکار هست و بیش از چهار میلیون 
نفر بیکار وجود دارد برای مردم قابل 

پذیرش نیست.
رئیس کانــون عالی انجمن های 

صنفــی کارگران با اشــاره به رکود 
صنعت ســاختمان در کشور متذکر 
شــد: امروز در هر حــوزه ای اعم از 
خدمات، مســکن و صنعت که وارد 
شویم دچار مشکل خواهیم شد. بعد 
از نفت، اقتصاد به حوزه ســاختمان 
وابســته اســت، ولی وقتی صنعت 
ســاختمان راکد باشــد همه چیز 

راکد است.
به گفته وی حدود 360 رشــته 

شــغلی به طور مســتقیم با بخش 
ساختمان در ارتباط است و رکود بازار 
مسکن در کسادی این رشته شغل ها 
و تعطیلی کارخانه های تولید مصالح 

اثرگذار بوده است.
این مقام مســئول کارگری در 
پایان بر لزوم شفاف سازی آمار اشتغال 
تاکید کرد و گفت: مردم باید بدانند 
کــه در کدام بخش ها شــغل ایجاد 

شده است.

با وجود اجرای برجام

کارخانه ها کارگرانشان را از 500 نفر به 50 نفر کاهش دادند

رئیس اتحادیه بنکداران مواد 
غذایی از صــدور مجوز قانونی 
برای کم فروشی کالاها به بهانه 
قیمت ها  افزایش  از  جلوگیری 

خبر داد.
محمدآقاطاهــر در گفت وگو با 
فارس در پاســخ به این ســوال که 
چرا حجــم و محتــوای کالاهایی 
مثل نوشــابه، دوغ، پفــک و... در 
ظرف هــا روز به روز کم می شــود، 
اما قیمــت آن کاهــش نمی یابد، 
گفــت: این گونه نیســت که فقط 
محتوای ظرف کم شود، بلکه ظرف 
هــم کوچکتر می شــود.وی با بیان 

این کار  برای  اینکه تولیدکنندگان 
مجوز می گیرند، گفت: به این اقدام 

کم فروشی قانونی گفته می شود.
آقاطاهر بیان داشت: شیوه کار هم 
به این گونه است که تولیدکنندگان 
برای جلوگیری از افزایش قیمت نه 
تنها وزن کالای عرضه شده را نسبت 
به گذشــته کاهش می دهند، بلکه 

ظرف آن را هم کوچکتر می کنند.
رئیس اتحادیــه بنکداران مواد 
غذایی تصریح کرد: به عنوان مثال 
عرضــه رب یک کیلویــی و روغن 
جامد یک کیلویی از گذشته وجود 
داشته است و خریدار هم طبق عادت 

همیشــگی وقتی به فروشنده برای 
خرید این کالاها مراجعه می کنند، 
رب یا روغن یــک کیلویی مطالبه 

می کند.وی افزود: اما در حال حاضر 
به جــای عرضه روغــن جامد یک 
کیلویــی روغن جامد 690 گرمی و 

به جای رب یک کیلویی رب 800 
گرمی عرضه می شود که مردم این 
کالاها را به عنوان روغن یا رب یک 

کیلویی خریداری می کنند.
آقاطاهــر تاکید کرد: البته وزن 
کالا  بر روی قوطی آن ذکر می شود، 
اما قیمت ها تغییر نکرده و با همان 
قیمــت یک کیلویی ســابق عرضه 

می شود.
رئیس اتحادیــه بنکداران مواد 
غذایی بیان داشــت: ایــن اقدام در 
راســتای جلوگیری از بــالا بردن 
قیمت هاســت و بــرای ممانعت از 
افزایــش قیمــت وزن کالا کاهش 

می یابد.وی در پاســخ به این سوال 
که آیا این کار فریب مشتری است، 
گفــت: بله، به هر حــال این اقدام 
کم فروشــی و فریب مشتری است، 
ادعا می کنند،  تولیدکننــدگان  اما 

برای این اقدام مجوز قانونی دارند!
گفتنــی اســت دولت حســن 
روحانــی طی 3 ســال اخیر مدام 
در تبلیغات خود مدعی شــده که 
توانســته تورم را کاهش دهد ولی 
حالا بــا اظهارات رئیــس اتحادیه 
بنکداران مــواد غذایی کم کم مردم 
متوجه می شوند که کاهش تورم با 
چه شیوه هایی صورت گرفته است.

رئیس اتحادیه بنکدارها خبر داد

صدور مجوز قانونی برای کم فروشی کالاها

کمتر از یک ســال و نیم 
به پایان مهلت بانک ها برای 
مازاد  املاک  و  اموال  فروش 
تازه ترین  امــا  مانده،  باقی 
آمارها از انحــراف 10 هزار 
میلیارد تومانی سرمایه گذاری 

بانک ها حکایت دارد.
به گزارش ایســنا، با شدت 
گرفتن انتقادات نسبت به ورود 
بیش از حد بانک ها و موسسات 
اعتباری سرمایه گذاری در املاک، 
ســاختمان و یــا کارخانجات و 
توســعه شــرکت داری خود که 
موجب قفل بخــش دیگری از 
منابع بانک هــا و کاهش قدرت 
تســهیلات دهی آنها می شد، در 
اواســط ســال 1393 بود که با 
تاکیــد مقام معظــم رهبری و 
همچنین رئیس جمهور شــبکه 

بانکی ملزم به خروج از مســیر 
غیرمنطقی بنگاهداری شد.

ولی اله سیف- رئیس کل بانک 
مرکزی- با صدور بخشنامه ای به 
شبکه بانکی اعلام کرد که با ارائه 
جزییات سرمایه گذاری خود در 
بخش هــای مختلف، طی ســه 
سال آینده هر ساله تا یک سوم 
از دارایی های مازاد را به فروش 
رساند و با جذب نقدینگی از این 
محل در راستای تسهیلات دهی 
بیشتر برای رونق تولید با توجه 
به شرایط رکودی که بر اقتصاد 

حاکم بود، حرکت کنند.
در آن زمان اعلام شد ارزش 
بانک ها  که  دارایی هایی  دفتری 
در بنگاهــداری به کار گرفته اند 
به حدود 26 هزار میلیارد تومان 
و سهمی نزدیک به 51 درصد از 

سرمایه بانک ها می رسد، رقمی 
کــه باید مازاد آن با احتســاب 
مهلت ســه ســاله تعیین شده 
حداکثر تا پایان سال 1396 به 

فروش می رفت.
اما تازه ترین آماری که فرشاد 
حیدری- معــاون نظارت بانک 
مرکزی- ارائه داده اســت نشان 
می دهد در حــال حاضر حدود 
38 هزار میلیارد تومان از مجموع 
ســرمایه 70 هــزار میلیاردی 
بانک ها درگیر بنگاهداری است. 
این رقم در کنار این که نســبت 
به 26 هزار میلیارد تومان سال 
1393 رشــد دارد، بیانگــر آن 
اســت که تا 10 هــزار میلیارد 
از مبلغی کــه بانک ها مجاز به 
ســرمایه گذاری هستند انحراف 
دارد. این در حالی اســت که بر 

اســاس قانون بانک ها می توانند 
تــا 40 درصــد ســرمایه را به 
بنگاهــداری اختصاص دهند. از 
این رو از رقم 70 هزار میلیاردی 
حدود 28 هــزار میلیارد تومان 
در ایــن رابطه مجاز اســت، اما 
اکنون به 38 هزار میلیارد تومان 
افزایش یافتــه و نرخی نزدیک 
بــه 54 درصد ســرمایه بانک ها 
در  را درگیــر ســرمایه گذاری 

شرکت ها و املاک کرده است.
با این حال حیدری توضیح 
داه کــه با توجه به تســهیلات 
اعطایی بانک ها که اکنون حدود 
900 هزار میلیارد تومان است، 
کل ســرمایه گذاری که آنها در 
بنگاهداری داشته اند فقط حدود 
پنج درصد تسهیلات اعطایی را 

تشکیل می دهند.

به هر حال هرچند که تاکنون 
گزارش دقیقی از میزان واگذاری 
امــوال مازاد بانک ها بر اســاس 
بخشــنامه ای که در دو ســال 
گذشته رئیس کل بانک مرکزی 
ابلاغ کرده بود، نشده است، اما 
بنابر مواضع و اظهاراتی که طی 
این مدت از سوی مقامات بانکی 
عنوان شــد، حاکی از آن است 
که شرایط حاکم بر بازار سرمایه 
امکان چندانی را برای واگذاری 
اموال مازاد بانک ها فراهم نکرده 
اســت. به طوری که حتی گاها 
ورود دو تا سه بانک در یک روز 
برای واگذاری سهام شرکت ها در 
بورس موجب اختلال در بازار و 
حتی اعتراض مسئولان این بازار 

به بانک مرکزی شده بود.
با این حال روند غیرمنطقی 

در  بانک ها  رشد شــرکت داری 
شرایطی پیش می رود که بانک ها 
بارهــا اعلام کرده انــد که همه 
تقصیرها بــرای این موضوع به 
گردن آنها نیست، بلکه پیشینه 
بانکــداری آنها بــه بیش از 25 
ســال پیش برمی گردد که در 
کنار قوانینــی که مجوز لازم را 
بانک ها  به  شــرکت داری  برای 
داده، برخی الزامات و فشــارها 
بازارهایی  برای ورود بانک ها به 
همچون بازار سرمایه به منظور 
خرید سهام شــرکت ها و ایجاد 
از  و  سرمایه گذاری  شرکت های 
ســوی دیگر واگذاری یکسری 
شرکت ها برای رد دیون و تسویه 
بدهی به ویژه از سوی دولتی ها 
موجــب افزایش بنگاه داری آنها 

شده است.

انحراف 10 هزار میلیارد تومانی در منابع بانک ها 

عضــو کمیســیون عمران 
نمایندگان  اغلب  گفت:  مجلس 
اهمیت موضوع  دلیل  به  مجلس 
با حفظ کارت ســوخت  قاچاق 

موافق هستند.
احســان علوی عضو کمیسیون 
عمــران مجلــس در گفت وگــو با 
خبرگزاری فارس با اشــاره به اقدام 
نادرســت دولت بــرای حذف کارت 
سوخت، اظهار کرد: دولت می خواهد 
کارت سوخت را حذف کند، اما قاچاق 
به عنوان یــک اقتصاد زیرزمینی در 
مناطق مرزی شــایع است و چنانچه 
سهمیه بندی سوخت نباشد و کنترل 
بر مصرف ســوخت وجود نداشــته 
باشد، با افزایش قاچاق سوخت مواجه 
خواهیم شد، لذا حذف کارت سوخت 

در شرایط فعلی اقدامی نادرست است، 
چرا که با افزایش قیمت سوخت در 

آینده، قاچاق رونق دوباره می گیرد.
وی ادامه داد: براین اساس، یک 
طرح دوفوریتی را مطرح کردیم که 
کارت سوخت بماند و سهمیه بندی 
بنزین هم حفظ شــود، تــا قاچاق 

سوخت کاهش یابد.
عضو کمیســیون عمران مجلس 
به موافقت اغلب نمایندگان مجلس با 
حفظ کارت سوخت اشاره کرد و افزود: 
ایــن طرح به زودی در صحن مطرح 
خواهد شــد و نماینــدگان به دلیل 
اهمیت موضوع قاچاق، احتمالاً با آن 
موافقت خواهند کرد. فکر می کنم که 
غالب نمایندگان مجلس به این طرح 
رأی مثبت بدهند، تا کارت سوخت 

حفظ شود.
همچنیــن حســینعلی حاجی 
دلیگانــی، عضو کمیســیون برنامه، 
بودجــه و محاســبات مجلس نیز با 
اشاره به طرح دوفوریتی حفظ کارت 
سوخت، گفت: این طرح آماده است 
و پــس از اصلاحات جزئی در صحن 

به رأی گذاشته خواهد شد.
در همین حال ســخنگوی ستاد 
مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز گفت: 
با وجــود مخالفت مجلــس، دولت 
و عــدم مطالبه مردم بــرای حذف 
کارت سوخت، این مسئله به مطالبه 
جایگاه داران و بخش خاصی در وزارت 

نفت که نظارت گریز هستند تبدیل 
شده است.

قاسم خورشیدی در گفت وگو با 
خبرگزاری تســنیم با اعلام مخالفت 
ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز با حذف سامانه هوشمند کارت 
سوخت ادامه داد: حذف این سامانه، 
کشور را از داده های الکترونیکی آن 
محروم می کند و پایش و نظارت دقیق 
بر روند عرضه بنزین را از بین می برد.

وی افزود: در شرایطی که وزارت 
نفــت مترصد برندســازی در عرصه 
توزیع بنزین در کشــور اســت، این 
سامانه می تواند اطلاعات ذی قیمتی 
را در اختیار برنامه ریزان این طرح قرار 
اینکه اطلاعات منحصر  دهد. ضمن 
به فردی در اختیار برنامه ریزان قرار 

بتواننــد میزان مصرف  می دهد که 
سوخت در کشور را بدانند.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز بــا اعلام اینکــه به دلیل 
اطلاعــات و آماری کــه در اختیار 
برنامه ریزان کشــور قــرار می دهد، 
هزینه های حفظ این سیستم در برابر 
منافع آن ناچیز است، خاطرنشان کرد: 
برای ایجاد سامانه هوشمند سوخت 
میلیاردهــا تومان هزینــه مادی و 
معنوی و امنیتی شــده و تلاش های 
زیادی برای فرهنگ سازی آن صورت 
گرفته که اگر حذف شود، این هزینه ها 
از بین مــی رود و در آینــده دوباره 
با صــرف هزینه های چنــد میلیارد 
تومانی، مجدداً باید چنین سامانه ای 

راه اندازی شود.

عضو کمیسیون عمران مجلس:

بیشتر نمایندگان با حفظ کارت سوخت موافقند

خزانه دار و عضو انجمن صنفی 
صنایع سلولزی گفت: در اثر واردات 
بی رویه 7 کارخانه تولید دستمال 

کاغذی تعطیل شد.
هاشمعلی حســنی، در گفت وگو 
با نسیم آنلاین افزود: وضعیت صنایع 
سلولزی چندان مناسب نیست و رکود 
بازار به این صنعت نیز سرایت کرده اما 
از آن طرف شــاهد هستیم عده ای که 
سودشان در واردات است با وارد کردن 

محصولات این صنعت تولیدات داخلی 
را بیش از پیش دچار مشکل می کنند.
وی اظهار داشت: یکی از کالاهایی 
که حتی به وارد کردن یک کیلوی آن 
نیاز نداریم دستمال مرطوب است اما 
طبق آمار 27 تن آن وارد کشور شده، 
این در حالی اســت که تولیدکننده با 
تمام توان و در شــرایط کنونی تولید 
می کند و با این چنین وارداتی که نتیجه 
رانت است تولید داخلی نابود می شود.

حسنی گفت: دســتمال مرطوب 
و دســتمال کاغذی از جمله اجناسی 
هستند که نه تنها تولیدشان کم نیست 
بلکــه چندین برابر نیاز کشــور تولید 
می شوند بنابراین هیچ گونه نیازی به 
واردات آنها نیســت. اما متأســفانه با 
واردات این کالاها کارگاه های تولیدی 
داخل تعطیل می شــوند کما این که 
این اتفاق نیز افتاده و اخیراً 7 کارخانه 

تعطیل شده اند.

صنایع  صنفی  انجمــن  خزانه دار 
ســلولزی اظهار داشت: البته دستمال 
کاغذی خوشبختانه اصلًا وارد نمی شود 
و در داخل نیز ظرفیت تولید 5 برابر نیاز 

کشور است.
وی تصریح کرد: متأسفانه صنایع 
سلولزی در کل وضعیت خوبی ندارد، 
به خصوص این که شرکتی مانند پارس 
حیات که متعلق به ترکیه هم است در 
داخــل ایران محصول تولید می کند و 

بــازار را از تولیدکننده داخلی گرفته و 
صنایع ایران را زمین گیر کرده است.

حســنی تأکید کرد: یک مشکل 
دیگــر که در صنایع مــا وجود دارد و 
همکاران بنده در این زمینه را گلایه مند 
کرده است این است که فروشگاه های 
زنجیره ای دولتی بزرگ به هیچ عنوان 
نه تنها در خدمت صنایع ایران نیستند 
بلکه 30 درصد از شــلف های خود را 
در اختیــار شــرکت های خارجی قرار 

می دهند، در حقیقت حاضر هســتند 
که با شرکت بیگانه خارجی به راحتی 
قــرارداد ببندند اما با مــن نوعی که 
تولیدکننده داخلی هســتم همکاری 

لازم را ندارند.
وی بیان داشت: سهم تولیدکننده 
داخلی با 50 سال سابقه تنها 5 درصد 
از سهم فروشگاه های زنجیره ای دولتی 
اســت، اما سهم شــرکت خارجی 30 

درصد است.

عضو انجمن صنایع سلولزی:

7 کارخانه تولید دستمال کاغذی در اثر واردات بی رویه تعطیل شد
* بر اساس اطلاعات ایستگاه های باران سنجی از ابتدای سال آبی 
96-95 تا 5 آبانماه جاری، در مقایسه با میانگین بلند مدت، حجم 
روان آب ها و جریان های سطحی کشور، 42 درصد کاهش داشته 
است.طبق این گزارش، بیشترین میانگین کاهش روان آب ها در 
حوضه آبی قره قوم با 52 درصد و کمترین کاهش در حوضه آبی 
مرکزی با 21 درصد بوده اســت. بر همین اساس، حوضه های آبی 
دریای خزر، دریاچه ارومیه، خلیج فارس و مرزی شرق به ترتیب 
با 49، 45، 44 و41 درصــد، رتبه های دوم تا پنجم را در کاهش 
حجم جریان های سطحی در مقایسه با متوسط بلند مدت، به خود 
اختصاص داده اند. بنابراین گزارش، میزان روان آب های کل کشور 
در سالجاری یک میلیارد و 342 میلیون متر مکعب بوده که نسبت 
به میانگین بلندمدت با 2 میلیارد و 329 میلیون مترمکعب، 42 

درصد کاهش داشته است.
* بر اساس یافته های مرکز آمار ایران، در بهار سال 1395، تعداد 1793 
پروانه  ســاختمانی توسط شهرداری تهران صادر شده است که نسبت به 
فصل گذشته حدود 0/9 درصد نسبت به فصل مشابه سال گذشته حدود 
19/7 درصد کاهش داشــته است. این تعداد پروانه حدود 5/6 درصد از 
کل پروانه های ساختمانی کشور را تشکیل می دهد. از کل پروانه های صادر 
شــده 9 پروانه )0/5 درصد( مربوط به افزایش بنا و 1784 پروانه )99/5 
درصد( مربوط به احداث ســاختمان بوده است که پروانه های صادر شده 
برای احداث ساختمان نسبت به فصل گذشته حدود 1/0 درصد و نسبت 

به فصل مشابه سال گذشته حدود 20/0 درصد کاهش داشته است.
* عملیات کابل برگردان با هدف توســعه شبکه کابل در مراکز 
مخابرات شهید جعفری، شهید دستغیب، پیروزی، شهید چمران، 
شهید حکمت شعار، ولیعصر)عج(، اندیشه )فاز 4(، شهدای مرصاد 
پاکدشت از تاریخ 11 آبان ماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی 
مخابرات منطقــه تهران و البرز، با اجرای عملیات مذکور ارتباط 
تلفنی مشترکین درمرکز مخابرات شهید جعفری با پیش شماره های 
2240 الی 2243 در محدوده خیابان های ثارا...، فرخ، کوچه های 
مهران، فرداد، سوم و در مرکز مخابرات شهید دستغیب با پیش 
شــماره های 2239، 2270 الی 2275، 2685 در محدوده ایرج، 
فروغی، فناخسرو، نغمه، کرمانشاهی، دربند، یغما، الفت، محبیان 
و در مرکز مخابرات پیروزی با پیش شماره های 3330 الی 3336، 
3325، 3660، 3378، 3379 در محدوده خیابان های صفا، پرواز، 
کلینی، کوچه های بهار، زمردیان و در مرکز مخابرات شهید چمران 
با پیش شماره های 6650 الی 6656 در محدوده شادمان، بهبودی، 
کوچه های گلدان، بقال باشــی حداکثر به مدت 3 روز با اختلال 
همراه است. براساس همین گزارش با اجرای عملیات کابل برگردان 
ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز مخابرات شهید حکمت شعار با 
پیش شماره های 7709، 7713، 7718 الی 7721، 7724، 7744، 
7745، 7749، 7780، 7789 در محــدوده میدان 75، میدان 
84، میدان رســالت، خیابان های مهرانپور، جانبازان، سمنگان، 
بختیاری، سلمان طرقی، مدنی، کوچه های 170، 163، خلیلی و در 
مرکز مخابرات ولیعصر)عج( با پیش شماره های 7750 الی 7753، 
7760 الی 7768 در محدوده مرکز به مدت 72 ساعت دچار اختلال 
می شود. همچنین با اجرای عملیات کابل برگردان ارتباط تلفنی 
مشترکین در مرکز مخابرات اندیشه ) فاز4( با پیش شماره های 
6534، 6535 از ساعت 24 به مدت 6 ساعت و در مرکز مخابرات 
شــهدای مرصاد پاکدشت از ساعت 2 بامداد به مدت 4 ساعت با 

اختلال همراه است.
* مدیرعامل ایمیــدرو گفت: امروز در یک میلیون و 600 هزار کیلومتر 
مربع وسعت کشــور فقط 7 درصد کار قطعی معدنی و ذخایر آن کشف 
شده است. کرباســیان در گفت وگو با تسنیم افزود: البته این اکتشافات 
قطعی بوده و می توان روی آنها قســم خورد. در ســازمان توسعه معادن 
در ســال 93 حدود 250 هزار کیلومتر مربع اکتشــاف جدید را تعریف 
کردیم و امروز حدود 100 هزار کیلومتر مربع کار اکتشــافی شده است. 
در 21 استان کشور مشغول کار اکتشافی وسیعی هستیم و خوشبختانه 
خبرهای خوبی هم در حوزه اکتشافات جدید بدست آورده ایم. نکته مهم 
این است که درکنار کار اکتشافی باید زنجیره تأمین را تقویت کرده و از 

خام فروشی جلوگیری کنیم.

دبیر انجمن صنایع لبنی گفت: دولت هنوز معوقات کارخانجات 
لبنی بابت شیر مدارس را از سال گذشته نپرداخته و در صورت 
عقد قرارداد با ما در عرض یک روز شیر را در تمام مدارس توزیع 

می کنیم.
مهدی باکری در گفت وگو با فارس در پاســخ به اینکه با گذشت 40 
روز از آغاز مدارس همچنان خبری از توزیع شیر در مدارس نیست، گفت: 
دولت همچنان بدهی خود به کارخانه های لبنی بابت توزیع شیر مدارس 
از سال گذشته را نپرداخته است و امسال هم مصوبه ای برای توزیع شیر 

در دولت بوده، اما همچنان در اجرا خبری نیست.
وی از اظهار تمایل این انجمن برای عقد قرارداد با دولت در راستای 
توزیع شیر بین مدارس خبر داد و گفت: همان طور که در سبد کالایی 
به ســرعت 6 هزار تن پنیر را تحویل دادیم، می توانیم ظرف 24 ساعت 
شــیر را در تمام مدارس کشــور توزیع کنیم، به شرط آن که دولت به 

وعده هایش عمل کند.
باکــری در مورد افزایش قیمت برخی محصولات لبنی در بازار با رد 
این موضوع اظهار داشــت: طی بررسی هایی که از کارخانه های مختلف 
صنایع لبنی داشته ایم، هیچ یک افزایش قیمت را تأیید نکردند و واحدهای 
بزرگ لبنی که 70 درصد بازار را در اختیار دارند، تغییر قیمت نداشته اند.

وی با اشاره به گزارش بانک مرکزی در مورد تغییر قیمت محصولات 
لبنی نیز گفت: گزارش های بانک مرکزی تأیید می کند که افزایش قیمت 

سبد لبنیات صفر بوده است.
وی همچنین از پیگیری مصوبه هیئت وزیران در مورد تشکیل زنجیره 
شــیر خبر داد و گفت: این مصوبه در تیر ماه ابلاغ شــد، تا ظرف 6 ماه 

سامانه الکترونیکی یکپارچه ای برای فعالان زنجیره شیر تشکیل شود.
به گفته باکری، طرح این موضوع در دســت تهیه است، تا حدی که 
نرم افزار الکترونیکی آن نیز تهیه شــده و اکنون در مرحله آزمون نهایی 

قرار دارد.
باکری در پاســخ به اینکه آخرین وضعیت صادرات کارخانجاتی که 
مجوز صادرات لبنیات به روســیه را گرفته اند، نیز به کجا رسید، گفت: 
هنوز نتوانسته ایم در ابعاد تجاری بزرگ وارد بازار روسیه شویم و ارسال 
محصولات در حد کامیون و نمونه است، تا روس ها تست و آزمون خود 

را انجام دهند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس 
خودرویی  قراردادهــای  نوع  از 

انتقاد کرد.
حمیدرضا فولادگر در گفت وگو با 
تسنیم درباره جزییات قرارداد جدید 
ایدرو با رنو هــم گفت: ما در مجلس 
دنبال فهمیدن همین موضوع هستیم. 
وزیر صنعت ادعا کرده که درست است 
ایدرو قرارداد را امضا کرده ولی بعد از 
آن شرکت های خودروساز داخلی وارد 
می شوند. در سال 80 هم ایدرو و آقای 
ویسه قرارداد را امضا کردند. در آن دوره 
مجلس هفتم وارد شد که قرارداد نسبتا 
اصلاح شــد و مانع خسارت بیشتر به 
کشــور شــدند. در نهایت بخشی از 
قرارداد را به ایران خودرو و بخشی را به 
پارس خودرو زیر مجموعه سایپا دادند.
وی افزود: تفاهم نامه امضا شده با 
رنو پر از نقطه چین است و مثل برجام 
محرمانه نوشته شده است. در قرارداد با 
رنو می گویند در سرمایه گذاری خارجی 

نیازی به سقف قرارداد 51 به 49 درصد 
نیســت. اما اعتقاد ما این اســت که 
خودرو مسئله سرمایه گذاری خارجی 
نیست که از این موضوع مستثنی شود. 
قرارداد قبلی با پژو ایرادهای کمتری 
داشــت، اما سایپا در تعطیلی مجلس 
رفت با سیتروئن قرارداد مسئله داری 
امضا کرد. البته ســایپا هم به قرارداد 
رنو و ایدرو معترض اســت و دور زده 
شده است. باید شــرکت ها قرارداد را 
امضا می کردند. در برخی محافل گفته 
می شود که پژو پذیرفته است خسارت 
ما را در دوره تحریم با امتیازهای ویژه 
و غیررسمی پرداخت کند و در قرارداد 
به شــیوه خاصی عمــل می کنند که 
جبران مافات شود.فولادگرتصریح کرد 
مدیران ما متاســفانه گرایش به غرب 
دارند و اگرچه به لحاظ سخت افزاری 
و نرم افزاری توان پلت فرم های داخلی 
را داشته ایم، اما این غرب گرایی باعث 
ســرکوب اســتعدادها در داخل شده 

است. ما در این 50 سال می توانستیم 
خودروساز شویم و حالا محتاج دیگران 
نبودیــم. وی همچنین بــا انتقاد از 
عملکرد خودروسازان گفت: در جنگ 
خودروســازها  قیمت گذاری،  داخلی 
قیمت تمام شده خود را بالا می دانند تا 
سود بادآورده بیشتری به جیب بزنند.

قراردادهای جدید خودرویی 
نتیجه قول و قرار با کدخداست

دبیر سابق کنترل کیفیت ایران هم 
قراردادهای جدید خودرویی را نتیجه 

قول و قرار با کدخدا ارزیابی کرد.
سعید امامی در گفت وگو با تسنیم 
با انتقاد از عملکرد سایپا و ایران خودرو 
می کردند  ادعا  خودروســازان  گفت: 
کــه تولید داخل دارنــد در حالی که 
جنس های بی کیفیت را از خارج وارد 
می کردنــد و تولیدکننده های داخلی 
را بیکار می کردند. کی رسوایی پیش 
آمد؟ موقــع گرانی ارز. بــه یک باره 
خودروهــا را گران کردند، چرا؟ چون 

قطعــات را وارد می کردند. اگر داخلی 
بود که با تکانه های ارزی دســتخوش 

تغییر نمی شد. 
وی در ادامه افزود: هزینه بالاسری 
در خودروســازهای داخلی 25 درصد 
اســت که معمولا در جهــان حدود 
7 درصد اســت. یعنی 3/5 برابر نرم 
متوسط جهانی هزینه بالاسری دارند 
کــه به نقل از مهنــدس علیلو عرض 
می کنم که مســئول کمیته تحقیق و 
تفحص از خودروســازان بود. هزینه 
خودرو قســمتی در خط تولید است 
و قســمتی در ســتاد متمرکز شده. 
بنده زمانی رفته بودم ســاپکو؛ دیدم 
که دپارتمان های مختلفی در کیفیت 
داشتند. دپارتمان های مختلف برای هر 
تکنیک مهندســی ایجاد کرده بودند. 
برایم ســؤال شــد که چرا این همه 
دپارتمان را در تضمین کیفیت جمع 
نمی کنند در یک مجموعه. مشخص 
اســت که مدیران آنجا هم می دانند 

این همه دپارتمان هزینه های اضافی 
دارد؛ دلیل آن به منافع شــخصی باز 
می گردد. مثلا فلان آقازاده از دانشگاه 
فارغ التحصیل شــده و بایــد برایش 
کار پردرآمد ایجــاد کنند. انبوهی از 
بی بازده  پرهزینه  شغل های مدیریتی 

به خرج جیب مردم ایجاد می شود. 
این کارشــناس با انتقاد از رفتار 
دولت یازدهم در واردات بی رویه گفت: 
دولتی ســر کار آمده است که آن را 
دولت تجار می نامیم که در مقابل دولت 
صنعتگران قرار دارد. یعنی منافع خود 
را در تجــارت و واردات می بیند. این 
دولت تجار، راه های واردات را تسهیل 
می کنــد و چون با تجــار گره خورده 
اقتصــاد و صنعت را به ســود واردات 
تخریب می کند. مدام به دنبال پایین 
آوردن تعرفه های واردات از خارج است. 
ولذا در خودرو می بینیم قیمت بالاست 

ولی در واردات قیمت پایین است.
امامــی ســپس ادامــه داد: اگر 

خودروسازها بخواهند جلوی بسیاری 
از هزینه های غیرضرور خود را بگیرند 
با مشکل سیاســی رو به رو می شوند. 
مشکلات حضور آقازاده ها و غیره دامن 
آنها را می گیرد. البته قابل حل است و 
می شود این مشکلات را مدیریت کرد، 
اما اراده ای برای آن نیست. آن قدر که 
مدیران خودرو دنبال بستن قرارداد با 
خارجی ها هستند به دنبال حمایت از 
جوانان خلاق داخلی نیستند. خودروی 
خورشیدی در کشور به وسیله جوان 
داخلی ساخته شد. وزیری رفت موتور 
تولید جوان داخلی را دید که ســاده 
اســت؛ گفت نه از سادگیش خوشم 
نیامد! مدیران داخلی شــیفته خارج 
هستند. مدیر کلان کشور از آبگوشت 
بزباش و قرمه سبزی می گوید. غربی ها 
به بســتن قراردادهای بنــداز و برو با 
طرف هــای ایرانی عادت کرده اند و به 
همین دلیل بخش غیردولتی نمی تواند 

با آنها کار کند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس:

تفاهم نامه با رنو مثل برجام محرمانه نوشته شده است!

در حالی طرح مبارزه با قاچاق کالا در میان واحدهای صنفی 
در حال اجرا است که قاچاقچیان وارد شبکه ها و صفحات مجازی 

شده اند و از این طریق کالاهای خود را می فروشند.
بــه گزارش مهر، موضوع مبارزه بــا واردات و فروش کالای قاچاق از 
مدتی پیش در اولویت کار دستگاه های مرتبط قرار گرفته و در این راستا 
طی جلسه ای با حضور معاون اول رئیس جمهور، مبارزه با قاچاق کالا در 
واحدهای صنفی به اصناف واگذار شد تا با توجه به احاطه ای که اصناف 

بر بازار دارند، کار مبارزه با قاچاق را انجام دهند.
اما در این میان، موضوعی که مطرح می شود این است که اقلام قاچاق 
فقط در سطح واحدهای صنفی عرضه نمی شود و امروزه اجناس قاچاق را 
می توان در شبکه های مجازی هم مشاهده کرد. فروشندگانی که در این 
حیطه مشــغول فعالیت هستند سودهای زیادی را هم به دست می آورند 
زیرا علاوه بر اینکه کالای قاچاق را می فروشند، نه مالیاتی می دهند و نه 

هزینه سرباری متوجه آنهاست.
تنها با داشــتن یک خط اینترنت پرســرعت و یک دستگاه لپ تاپ 
یا گوشــی تلفن همراه، میلیون ها تومان اجناس مختلف از ســوی این 
فروشندگان غیرقانونی به فروش می رسد و مشخص نیست در صورتی که 
خریدار از کالا ناراضی باشد، چطور باید آن را پیگیری کند.بنابراین با وجود 
تلاش هایی که از سوی متولیان این امر تاکنون انجام گرفته اما  هنوز هم 
روزنه های قاچاق بسته نشــده و فروش اجناس غیرقانونی را می توان در 

انواع بازارها مجازی و غیرمجازی مشاهده کرد.
در این خصوص، ابراهیم درســتی نایب رئیس اول اتاق اصناف تهران 
با بیان اینکه 70 تا 80 درصد قاچاق آشــکار از ســطح واحدهای صنفی 
جمع آوری شده است و وضعیت بهتری نسبت به گذشته داریم، گفت: با 
توجه به این که کالاها از ویترین ها جمع آوری شده است باید این موضوع 
را پیش بینــی کرد که به فضاهایی دیگــر انتقال یافته اند که یکی از آنها 

فضای مجازی است.
وی با اشــاره به اینکه در این راستا همکاری تمامی بخش ها از جمله 
پلیس انتظامی و فتا را نیازمندیم، افزود: تمامی اصناف دارای شناسنامه 
هســتند و اولویت فعالیت های آنها حمایت از تولید داخلی و حمایت از 

وارد کنندگان قانونی است.
نگاهی به آمار هم نشان می دهد در 7 ماه گذشته 47 باند قاچاق کالا 
منهدم و اعضای آن دســتگیر شــدند. به گفته ساجدی نیا، رئیس پلیس 
تهران بزرگ، میزان کشفیات کالای قاچاق در 7 ماه سپری شده از سال 
95 در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد قابل توجهی داشته است.
آمارهای تکان دهنده در این بخش نشانگر  وجود روزنه های بی شمار 
قاچاق در کشور است که بسته شدن این روزنه ها، نیاز به اقداماتی اساسی 

دارد.
شایان ذکر است علاوه بر رونق گرفتن فروش اینترنتی کالای تقلبی و 
غیرمجاز، به تازگی عده ای از مردم در معرض جعل کنندگان ویزای اربعین 
قرار گرفته اند که بخشی از تبلیغات این حوزه برای فریب مردم در فضای 

مجازی صورت می گیرد.
بنابراین حضور گسترده مردم در صفحات فضای مجازی بدون اطلاع 
از دام های مختلف آن، لزوم آگاه سازی مردم و ورود مراجع نظارتی برای 

مقابله با این حربه را ضرورت می بخشد.

سودجویی قاچاقچیان
 از فضای مجازی

وزیر راه و شهرسازی در ادامه انتقادات خود در 3 سال 
گذشته، گفت:  این پروژه حاصل شلختگی در تصمیم گیری 

مدیران قبلی است.
بــه گزارش فارس، عباس آخوندی روز گذشــته در حاشــیه 
دوازدهمین همایش و نمایشگاه سواحل، بنادر و سازه های دریایی 
درباره مســکن مهر و پیشرفت پروژه های آن اعلام کرد: قائم مقام 
بنده در این حوزه هر هفته پایان کار مسکن مهر تعدادی از شهرها 
را اعلام می کند و در اغلب پروژه ها پیشرفت مناسبی داریم و فقط 

مشکلاتی در مسکن مهر پردیس وجود دارد. 
وی ادامه داد: مشکل پردیس به دلیل آن است که عمده کار آن 
از اواخر سال 91 و اوایل سال 92 آغاز شد که با بیشترین موقعیت 

تورمی اقتصاد ایران مواجه بود. 
وزیر راه و شهرســازی گفت: ما در بدترین موقعیت اقتصادی، 
آنجا دیوارهای حائل 17متری برای ایجاد معبر ساختیم، ضمن آنکه 
تونل های دسترسی به سایت ها از محل اعتبارات خودمان اجرا شد. 
آخوندی افزود: شرایط بدی بود و تصمیم گیران قبلی، تصمیمات 
اشتباهی اخذ کردند و دولت ما وارث تصمیمات اشتباه است؛ باید 
این تصمیم اشتباه را تحمل کنیم و معتقدم نباید خریداران جریمه 

شوند، اما باید پذیرفت موضوع پیچیده است.
وی عنوان کرد: عــده ای تصمیم گرفتند از مردم پول بگیرند، 
بدون آنکه زیرساخت های آب، برق و معابر دسترسی ایجاد کنند، 
حتی در بخشــنامه ای رفته اند، از پول مردم راه ایجاد کرده اند، اما 
ما توانسته ایم با فشار به منابع داخلی خود احداث راه دسترسی و 

تونل را اجرایی کنیم. 
آخوندی بیان کرد: خدمات زیربنایی در پردیس ایجاد کرده ایم 
و پروژه ها فعال اســت، اما به هر حال عقب ماندگی هایی دارد و ما 
میراث دار بی برنامگی و شلختگی هستیم که باید همه این شلختگی 
را تحمل کنند و قرار نیست بار این شلختگی فقط بر دوش وزارت 

راه و شهرسازی باشد. 
وی افــزود: باید به جای نیش و کنایه، همه کمک کنیم تا این 

پروژه به سرانجام برسد و موانع تکمیل برداشته شود.
آخوندی پیش از این هم طرح ملی مسکن مهر با همه امتیازات 
آن برای مردم طبقه متوســط و ضعیف را مزخرف، اقتصادبرانداز و 

فاجعه آمیز خوانده بود.
توهین و اعتراض به جای اقدام و عمل

با این حال عملکرد وزیر راه دولت یازدهم در حوزه های مختلف 
علاوه بر متقاضیان مسکن مهر، حتی صدای اعتراض کارشناسان 
موافق دولت را هم بلند کرده و بسیاری از آنان در ماجرای برکناری 
وزرای غیراقتصادی، مطالبه تغییر وزیر راه را مطرح کردند. لذا از نگاه 
مردم فاجعه حقیقی، نه تنها مســکن مهر نیست که گماشتن یک 
فرد سیاسی در یک وزارتخانه اقتصادی دولت یازدهم است ولی به 

جای برکناری او، وزرای غیر اقتصادی تغییر می کنند.
در این رابطه حتی اکبر ترکان هم در برابر سخنان توهین آمیز 
وزیر راه طاقت نیــاورد و چندی پیش گفت: این که امروز بگوییم 

مسکن مهر مزخرف است، پاسخ مردم نیست.
عباس آخوندی در مجلس برای کســب رای اعتماد، گفته بود 
که هیچ گاه مخالف با طرح مسکن مهر نبوده است و مشکل را در 
خدمات زیربنایی این طــرح می داند!آخوندی در حالی از نیش و 
کنایه ها انتقاد می کند که بعد از 3 سال ناسزاگویی به مسکن مهر، 
عملا هیچ کاری جز تصویب وام مســکن های 160 میلیونی برای 
زوج اولی ها آن هم با اقساط 3/2 میلیون تومان انجام نداده است.

همچنین وزیر راه روحانی در آبان 92 طرح مســکن اجتماعی 
را به عنوان طرح دولت برای اقشــار کم درآمد معرفی کرد اما بعد 
از 3 سال مســکن اجتماعی صرفا به صورت یک اسم در سخنان 

وزیر حضور دارد.

نیش و کنایه های جدید وزیر راه و شهرسازی:

مسکن مهر پردیس حاصل شلختگی 
مدیران قبلی است!

دبیر انجمن صنایع لبنی:

دولت طلب پارسال کارخانجات لبنی 
بابت شیر مدارس را نداده است


